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نگـــــره
 رفع محدودیت پلتفرم ها با 

آرام شدن شرایط 
در آغاز اعتراضات خیابانی بود که 
شبکه های اجتماعی فیلتر شدند. رئیس 
سازمان پدافند غیرعامل می گوید: رفع 
فیلتر باید در شورای امنیت کشور جمع 
بندی شود. یکی از شروط این است که 
این دو پلتفرم باید در داخل ایران نماینده 
داشته باشند و مقررات و قوانین کشور 
را انجام دهند و تشخیص اولیه شورای 
امنیت کشور بر این است که این دو 
پلتفرم  مُخل امنیت مردم هستند. حالا 
یک نماینده مجلس می گوید: »اگر 
می توان  شود  آرام  امنیتی  شرایط 
پلتفرم های دارای محدودیت را باز کرد، 
اما همزمان باید پلتفرم های داخلی 
تقویت شوند تا به مرور کسب و کارها 
به سمت آنها سوق پیدا کنند.« علی اصغر 
عنابستانی در گفت وگو با ایسنا، گفت: 
امنیت و آرامش مساله بسیار مهمی است 
و ما در تمام توسعه و پیشرفت هاست، 
بنابراین امیدوارم شرایط امنیتی کشور 
شرایط مناسبی باشد تا متولیان امر و 
شورای عالی امنیت ملی که به صورت 
مشخص این دستور محدودیت موقت 
را برای مردم صادر کرده، این محدودیت 
را بردارند و اوضاع به روال عادی برگردد. 
این عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه معتقدم 
که پلتفرم ها باید بتوانند در روال عادی 
کار کنند، تصریح کرد: اما آن طرف 
هم باید تلاش بسیار زیادی شود که 
پلتفرم های داخلی که می توانند بستر 
مناسبی برای کسب و کار و رفاه اجتماعی 
باشند تقویت شده و زیرساخت هایشان 
باند  پهنای  همچنین  شود.  تقویت 
بیشتری به آنها اختصاص داده شود 
تا پلتفرم های خارجی بستر آسیب و 
ناامنی در کشور ایجاد نکنند. نماینده 
مردم سبزوار در مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: اینگونه نمی شود که ما بگوییم 
چون پلتفرم های خارجی بستر ایجاد 
شغل در کشور شدند، پس هر آسیبی به 
کشور بزنند و جرات نداشته باشیم با آنها 

برخورد کنیم و کاری انجام دهیم.
  شرط زارع پور برای رفع فیلتر 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات هم 
با اشاره به اینکه این وزارتخانه مرجع 
پلتفرم ها  فیلترینگ  تصمیم گیری 
نیست، گفت: تلاش می کنیم تا مردم 
برای ارتباط و کارهای عادی خود 
کمترین مشکل را داشته باشند. وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: 
همان طور که قبلا هم مراجع ذیصلاح 
گفتند، برخی پلتفرم های بعضا آمریکایی 
بستری برای اغتشاشات شده بودند که 
محدودیت هایی بر آن ها اعمال شده 
است.  عیسی زارع پور اظهار کرد: تا وقتی 
این پلتفرم ها موجب آسیب به کشور 
شود، محدودیت آن ها ادامه پیدا می کند 
و در صورت صلاحدید مراجع ذیصلاح، 
مجددا محدودیت آن ها برداشته می شود 
و مرجع رسیدگی به این مطلب وزارت 
ارتباطات نیست. وی افزود: ما در این 
ایام تلاش می کنیم تا مردم برای کارهای 
عادی خود کمترین مشکل را داشته 
باشند. وزیر ارتباطات گفت: در ایام اخیر 
محتوایی که در تمام جهان انتشار آن  
ممنوع است، در این پلتفرم ها منتشر 
شد که طبیعتا محدودیت هایی بر آن ها 
اعمال شد. وی بیان کرد: من به عنوان 
یک کارشناس توصیه می کنم که مردم 
کسب و کار خودشان را بر محیطی که 
پایبند قانون جمهوری اسلامی ایران 
نیست، قرار ندهند. زارع پور خبر داد: 
از امروز همکاران ما در وزارت ارتباطات 
 . . . ان شاءا تا  هستند  تلاش  درحال 
زیرساخت پلتفرم های داخلی تقویت 
شود و مردم در استفاده از این پلتفرم ها 

کمترین مشکل را داشته باشند. 
  امیدی به رفع فیلتر نیست 

اما بهروز محبی، نماینده سبزوار 
رفع فیلتر را جدی ندانست و گفت: 
قطعاً  که  می گویم  صریحاً  شما  »به 
حاکمیت، واتساپ و اینستاگرام را رفع 
فیلتر نخواهد کرد چون پلتفرم های 
آنها تحت نظارت دشمنان کشور است و 
نمی توانیم افراد متخلف را تعقیب کنیم. 
حال باید شبکه های اجتماعی داخلی را 
تقویت کنیم. ان شاءا... مردم به روبیکا 
اقبال نشان خواهند داد، چون امنیت 
کشور مطرح است. روبیکا از مرز ۱۵ 
میلیون نصب کننده هم عبور کرده و 
از طرفی، پلتفرم های ایتا و سروش را 
هم داریم. با این وجود، بستر گفت وگو 
در شبکه های اجتماعی برای همگان 
مهیاست.برخی در تلاش برای بقای 
فیلتر شبکه های اجتماعی هستند مانند 
خبرگزاری فارس که ۵ مهر نوشت: از 
قوه قضائیه محترم جناب آقای رئیسی 
و دادستان کل کشور و همین طور 
نمایندگان مجلس می خواهیم که هرچه 
زودتر اینستاگرام فیلتر شود. اینستاگرام 
زمینه ساز خودنمایی جوانان با راه های 
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شده است. 

 آرمان ملی-  حمید شجاعی: جامعه 
امروز به جهات مختلفی به برخی رویکردها 
نیز  بعضا  و  است  معترض  عملکردها  و 
نارضایتی های خود را چه به دلیل مسائل و 
مشکلات اقتصادی و چه سایر مسائل بیان 
می کند. اما در این میان جامعه شناسان و 
کارشناسان امر بدین باورند که برای ایجاد 
نوعی رضایتمندی در جامعه باید حاکمیت به 
مطالبات جامعه توجه و از در مرتفع سازی آن 
بر آید. قدر مسلم گفت وگویی که چندی است از 
سوی مسئولان و چهره های سیاسی بدان تاکید 
می گردد اگر با سازو کار درستی انجام شود 
می تواند ثمرات خوبی برای کشور داشته باشد. 

  گفت وگوی منتج به نتیجه 
بسیاری معتقدند که در حال حاضر یکی از 
موثرترین راهکارهای برون رفت از شرایط فعلی 
جامعه استقرارو ایجاد ابزار و لوازم گفت وگو در 
کشور است. گفت وگویی که بتواند تمامی افکار 
و جریانات جامعه را نمایندگی کند و همه اقشار 
و لایه های مختلف جامعه بدین احساس برسند 
که صدایشان شنیده می شود و می توانند طرفی 
درست از این گفت وگوها ببندند و در نهایت 
مطالبات خود را بیان کنند. از این همین رو 
است که اکثر مسئولان در حوزه های مختلف 
نیز به این امر قائلند که شرایط فعلی جامعه 
گفت وگو می طلبد. در این میان شاید نخستین 
کسی که به این مساله اشاره و بر آن تاکید 
کرد حجت الاسلام محسنی اژه ای، رئیس قوه 
قضائیه بود که ازهمه گروه ها، اقشار، احزاب و 
مردم عادی برای گفت وگو دعوت بعمل آورد. 
هر چند که رئیس جمهور نیز لزوم گفت وگو 
با جامعه و اقشار مختلف سخن به میان آورده 
است. اما آنچه مسلم است از مرحله نظر تا 

عمل باید فرآیندی طی شود و تا زمانی که این 
گفت وگو ها حالت اجرایی و عملیاتی به خود 
نگیرد نمی توان انتظار تغییر شرایط یا حل 
وفصل مشکلات و مطالبات جامعه را داشت. 
قدر مسلم همان طور که بارها کارشناسان و 
صاحبنظران به این امر اذعان داشته اند امروز 
مجموعه دولت و حاکمیت با جامعه ای متکثر 
که دارای افکار، عقاید و آراء مختلف است روبه رو 
است. لذا برای اینکه ابزار و لوازم این گفت وگو 
فراهم آید؛ در مرحله نخست باید همه این نوع 
نگرش ها، عقاید و افکاربه رسمیت شناخته 
شوند؛ اعتراضشان شنیده شود و برای همه در 
جای خود کرسی برای گفت وگو در نظر گرفته 
شود. واقعیت مطالب بر آن است که امروز اگر 
صحبت از گفت وگو می شود ناظر بر گفت وگو 
با آنهایی است که به وضعیت موجود به نحوی 
معترضند و راهکار را در اصلاح می بینند. چرا که 
با حامیان و همراهان گفت وگو چندان معنایی 

ندارد و اساسا آنها مواضع یکسانی با وضع حاکم 
دارند. لذا باید شرایط برای گفت وگو با مردم و 
جریاناتی که نسبت به شرایط فعلی، عملکردها 
و رویکردها انتقادات و اعتراضاتی دارند فراهم 
شود و مهم تر آنکه گفت وگویی اقناعی بدون 
محدودیت و ایجاد برخی مسائل حاشیه ای 
برگزار گردد. مساله قابل توجه اینجاست که اگر 
حرف مردم و انتقاداتشان شنیده شود می توان 
امیدوار بود که با حل مسائل و مطالبات مردم 
و ایجاد آرامش در جامعه نوعی گفت وگوی 
برد-  برد میان جامعه و مجموعه حاکمیت 

انجام شده است. 
  گفت وگو باید با منتقدان و مخالفان 

باشد
یک فعال سیاسی در خصوص چگونگی 
برگزاری و ابزار و لوازم گفت وگوی موثر میان 
حاکمیت و جامعه اظهار داشت: کسانی که در 
گفت وگو شرکت می کنند باید هیچ محدودیت و 

مشکلی بر آنها نباشد. اما اکنون چنین اعتمادی 
وجود ندارد و به همین دلیل هم کرسی های آزاد 
اندیشی که مطرح می شد  تحقق نیافت. شاید در 
جمعی که گفت وگو صورت می گیرد همان موقع 
کسانی وارد شوند . سید مصطفی هاشمی طبا 
به»آرمان ملی« گفت: البته من نمی گویم که 
در حال حاضر چنین رویکردی وجود دارد؛ اما 
معتقدم که به دلایل مختلفی چنبن اطمینانی 
از سوی جامعه نیست. آنهایی که نسبت به 
وضع موجود ناراضی و مخالفند و راهکار ارائه 
می دهند نیز بعضا مورد برخی بی مهری ها قرار 
می گیرند. لذا گفت وگو این نیست که همه صرفا 
با هم به خوش و بش بپردازند بلکه گفت وگو در 
این است که مسائل به طور جدی مطرح شود 
و مخالفت های عینی و واقعی صورت بگیرد. 
معاون رئیس جمهور در دولت های سازندگی 
و اصلاحات بیان کرد: بعضا مطرح می شود که 
به شرطی گفت وگو صورت می گیرد که برخی 
خطوط قرمز رعایت شود در حالی که مهم این 
است با کسانی که احیانا برخی خطوط قرمز را 
نیز قبول ندارند گفت وگو شود. اگر قرار باشد 
با کسی که همه چیز را قبول دارد گفت وگو 
صورت گیرد ماهیت گفت وگو از بین می رود. 
این فعال سیاسی اظهار کرد: بحث این است 
که اعتماد بین افراد در کشورمان وجود ندارد 
و این بزرگ ترین لطمه ای است که جامعه ما به 
خود زده و باید این جلب اعتماد به صورت واقعی 
از سوی مسئولان صورت بگیرد. این مساله 
زمان بر است و باید هر دو طرف در شرایط برابر 
گفت وگو کنند. هاشمی طبا در خصوص تحقق 
یگ گفت وگوی موثر از سوی حاکمیت تصریح 
کرد: متأسفانه با گذشت زمان اعتماد  آسیب 
دیده است باید این مساله به نحوی جبران شود. 

در سقز چه گذشت؟

چهلم مهسا؛ملتهب اما بدون درگیری 
 مراسم چهلمین روز درگذشت مهسا امینی در جوی آرام   

و با حرکت مردم به سمت مزار وی در آرامستان آیچی برگزار 
شد. پیش از آن خانواده امینی در بیانیه ای از عدم برگزاری 
مراسم چهلم مهسا خبر داده بودند. در این بیانیه آمده است: با 
توجه به شرایط و جهت پیشگیری از هرگونه مسأله ناگوار، در 
روز چهلم ژینای عزیزمان مراسمی نخواهیم داشت. خانواده 
مرحوم مهسا امینی همچنین در این بیانیه از تمام کسانی که 
در این مدت با تمام توان در کنارشان بوده اند وهمچنین تمام 
کسانی که در این روزها هزینه ای متحمل شده اند ویا اعلام 

تسلیت و همدردی کرده اند ، قدردانی نموده اند . 
 شعار »ژن، ژیان، آزادی«

فارس روز گذشته نوشت: به رغم اعلام خانواده مهسا امینی 
مبنی بر عدم برگزاری مراسم چهلم، جمعی از مردم سقز با 
حضور در آرامستان ایچی بر مزار مهسا امینی حاضر شدند 
و شعار »ژن ژیان آزادی« سر دادند. در بین خودروهایی 
که خود را به سقز رسانده بودند پلاک هایی که نشان می داد 
عده ای از جمعیت خود را از شهرستان های بانه، دیوان دره، 
سنندج و مریوان به آیچی رسانده اند مشهود بود. بخشی از 
جمعیت حاضر در مسیر برگشت به سمت شهر سقز با سر 
دادن شعار هایی که اغلب با گویش محلی بود با آتش زدن چند 
حلقه لاستیک و سطل زباله، ضمن مسدود نمودن بلوار سقز 
به بانه با نیروهای انتظامی درگیر شدند که ماموران انتظامی 
با شلیک گاز اشک آور آنها را متفرق کرد. در ادامه بخشی از 
جمعیت متفرق شده تلاش کردند از مسیری فرعی به سمت 
فرمانداری سقز حرکت کنند که با حضور نیروهای پلیس 
موفق به این کار نشدند. همزمان در نقاطی دیگر مانند میدان 
قدس و میدان قوخ تجمعات کوچکی شکل گرفته بود که پس 

از حضور نیروهای انتظامی، تجمع کنندگان متفرق شدند. 
  مراسم چهلم در فضایی ملتهب اما بدون درگیری

ایسنا چنین روایت کرد که از صبح دیروز همزمان با 
چهلمین روز درگذشت مهسا امینی مردم سقز و شهرهای 
اطراف در جمعیتی که در حالت حداکثری نزدیک به ۱۰ 
هزار نفر برآورد می شد، به سمت محل دفن وی در آرامستان 
آیچی حرکت کردند، حضور این جمعیت در مراسم از سوی 
نیروهای انتظامی حاضر در محل و معابر شهر با مانعی مواجه 
نشد. بین جمعیت حاضر در آرامستان آیچی و نیروهای 

انتظامی حاضر در محل در طول برگزاری مراسم چهلم بر 
سر مزار مهسا امینی درگیری رخ نداد، جمعیت حاضر اغلب 
شعارهایی با گویش کردی سر می دادند،  برخی از جمعیت با 
آمادگی درگیری به سمت شهر حرکت کردند، به نحوی که 
یکی از حاضران پرچم اقلیم کردستان را برافراشته بود. با وجود 
آنکه از سوی نیروهای انتظامی ممانعتی جهت حضور افراد بر 
سر مزار مهسا امینی وجود نداشت و جمعیت بدون درگیری 
در آرامستان آیچی حاضر شده و بازگشتند، اما پلاک های 
برخی خودروهای حاضر در آرامستان که پس از مراسم به 
سمت شهر حرکت کردند، گل مالی شده بود همچنین در 
بین جمعیت افرادی مشاهده می شد که چهره خود را پوشانده 
بودند. در پایان مراسم آرامستان آیچی و بازگشت جمعیت به 
شهر سقز،  برخی افراد بنا داشتند به مرکز نظامی ارتش حمله 
کنند که با ممانعت جمعی از مردم حاضر در مراسم پراکنده 
شدند. تعداد محدودی از حاضران در چهلم مهسا امینی نیز در 
ابتدای شهر سقز با نیروهای انتظامی درگیری داشتند که پس 
از آن پراکنده شده و به حاشیه شهر رفتند. بعد از ظهر دیروز 
)چهارشنبه(عمده افراد حاضر در مراسم چهلم مهسا امینی 
به خانه های خود بازگشتند، اما برخی همچنان در سطح شهر 
سقز حضور داشته به نحوی که این شهر در بعدازظهر مراسم 
چهلم، فضایی ملتهب، اما بدون درگیری را تجربه کرد. به 
دنبال التهابات و درگیری های پراکنده به وجود آمده بعد از 
مراسم چهلم، به جهت ملاحظات امنیتی اینترنت شهر سقز 

قطع شد. 
 علی دایی در تهران است

استاندار کردستان اخبار مربوط به قطع و کندی اینترنت در 
شهر سقز و همچنین حضور چهره ها در این شهر را رد و تاکید 
کرد که اتفاقات رخ داده مقابل هتل کرد، به دلیل انتشار اخبار 
خلاف واقع در شبکه های اجتماعی است. اسماعیل زارعی 
کوشا در واکنش به انتشار اخباری در شبکه های اجتماعی 
مبنی بر حضور چهره هایی چون علی دایی، حامد لک و وریا 
غفوری در شهر سقز به منظور شرکت در مراسم چهلمین روز 
درگذشت مهسا امینی اظهار کرد: »سقز در حال حاضر از نظر 
امنیتی وضعیت پایداری دارد. مسأله ای نداریم. آقای دایی 
الان در تهران، در خانه اش است. هیچ کدام از سلبریتی ها، 
ورزشکاران، و هنرمندان الان در استان کردستان نیستند.  

او درباره خبر برخورد با مردم مقابل هتل کرد شهر سقز بیان 
کرد:»اوضاع ایجاد شده در مقابل هتل کرد به دلیل اخبار 
خلاف واقعی ست که در شبکه های اجتماعی منتشر شد. 
با این اخبار، عده ای تصور کردند که برخی چهره ها در این 
هتل هستند، در حالی که اصلا چنین چیزی واقعیت ندارد.  
عالی ترین مقام استان کردستان در پاسخ به سوالی مبنی بر 
خبر ایجاد محدودیت برای رفت و آمد به شهر سقز به منظور 
شرکت در مراسم مهسا امینی گفت: »مسأله بستن راه ها 
واقعیت ندارد. خانواده هم اعلام کردند که ما مراسم چهلم 
نداریم. وقتی خانواده اعلام می کند که مراسمی نداریم، پس 
چه کسی می خواهد مراسم برگزار کند؟ البته کسی جلوی 
مردم را نگرفته است. منعی هم برای برگزاری مراسم نداریم.  
او افزود: »با کسی که بخواهد امنیت را به هم بزند، برخورد 
خواهیم کرد. در غیر این صورت، مشکلی نخواهیم داشت.  
استاندار کردستان همچنین اخبار مربوط به قطعی و کندی 
اینترنت در سقز را نیز رد کرد و گفت: »اصلا چنین چیزی 
نیست. نه اینترنتی محدود شده، نه راهی مسدود شده، نه 
جایی تجمعی برگزار شده، نه جایی آتش گرفته، ما تایید 

می کنیم که وضعیت در شهر آرام است«. 
 در خیابان های تهران چه خبر بود؟

در چهلمین روز درگذشت مهسا امینی خیابان های مرکزی 
تهران فضای ملتهبی را پشت سر گذاشت. در تعدادی از 
دانشگاه  های تهران، از جمله دانشگاه تهران تجمعاتی با 
حضور دو طیف دانشجویان برگزار شد که تا بعداز ظهر به 
طول انجامید. در بیرون از خیابان های دانشگاه از جمله خیابان 
انقلاب مردم با پوشیدن لباس مشکی حضور داشتند و رفت 
و آمدها در پیاده رو های خیابان انقلاب از ظهر به بعد شکل 
ملتهبی به خود گرفت که به دنبال آن مغازه هایی که باز یا نیمه 
باز بودند، به طور کامل تعطیل شدند. عابران در پیاده روهای 
خیابان انقلاب اغلب با سکوت در رفت و آمد بودند که به دنبال 
شکسته شدن این فضا و سر دادن شعارهایی از سوی برخی از 
آنها ماموران انتظامی سعی در پراکنده کردن جمعیت داشتند. 
بوق های ممتد اتومبیل ها در خیابان انقلاب، آتش زدن 
زباله های تجمیع شده در پیاده روها در نبود سطل های زباله 
و استنشاق گاز اشک آور از مشخصات شاخص فضای ملتهب 
عصر دیروز خیابان انقلاب تا چهار راه ولیعصر به شمار می رفت.  

  قاسم محبعلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
  فشار اروپا بر ایران 

برای دوری از روس هاست

آرمان ملی: پرونده هسته ای تهران از یک ماه 
قبل به این سو عملا و در صحنه واقعی از دستورکار 
مقامات ایران و غرب خارج شده است اما گویا این 
ظاهر ماجراست. چندی پیش اسلامی، رئیس سازمان 
بین المللی انرژی اتمی با سفر به وین با مقامات آژانس 
بین المللی انرژی اتمی ملاقات کرد و به نظر می رسد 
تهران و آژانس در حال انجام همکاری های هسته ای 
هستند و احتمال اینکه دو طرف تصمیم گرفته باشند 
که اختلافات خود را کاهش دهند وجود دارد. به نظر 
می رسد اگر این مورد یعنی اختلافات آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و تهران بر سر برخی موضوعات کاهش 
یابد، دیگر چالش مهمی پیش روی ایران و غرب برای 
بازگشت به برجام نیست اما این مورد روی خوش 
موضوع بوده و تنها یک احتمال است که می توان از 
لابه لای سخنان وزیر امور خارجه ایران در ارتباط با 
پیام های آمریکایی ها برداشت کرد. از سوی دیگر اگر 
طرفین در معنای واقعی کار  روی اختلافات را کنار 
گذاشته باشند که به نظر می رسد ظاهرا هم اینگونه 
است در این صورت نباید امیدی به احیای برجام داشت 
و احتمال اینکه مذاکرات در آینده ادامه نیابد و برجام و 
توافق وین از کل بین دو طرف برداشته شود، وجود دارد 
»آرمان ملی« در این ارتباط با قاسم محبعلی، کارشناس 
مسائل بین الملل به گفت وگو پرداخته است. محبعلی 
معتقد است: هدف غربی ها این است که برنامه ایران به 
طورکامل متوقف شود اما با وجود برخی تحولات در این 
پرونده بعد از توافق 2۰۱۵ و تصمیم ترامپ اکنون جای 
سوال است که آیا توافق وین در صورت ابقا به همان 

شکل قبل خواهد  یافت یا نه. 
 تحولات مختلفی در حوزه بین الملل در 
ارتباط با ایران به وجود آمده است. از جمله این 
تحولات می توان به توقف مذاکرات و وضع برخی 
تحریم ها علیه ایران توسط اروپا و مطرح شدن 
مساله پهپادهای ایران اشاره کرد. با به وجود 
آمدن این پارامترها شرایط احیای برجام را 

چگونه می بینید؟
 طبیعتا غربی ها هر تصمیمی خواهند گرفت تا از 
ایران امتیاز بیشتری اخذ کنند. هدف غربی ها در ابتدا 
این است که برنامه هسته ای تهران به طور کامل متوقف 
شود. برجام یک راه حل میانه بود و طرفین بر روی آن 
توافق کردند. درحال حاضر شرایط تغییر کرده است. 
البته این تغییر در معنای آن نیست که غربی ها به دنبال 
توافق با ایران نیستند تا از نگاه خود جلوی گسترش 
برنامه هسته ای تهران را بگیرند. با وجود این احتمالات 
باید دید که برجام در آینده شبیه به توافق 2۰۱۵ احیا 

می شود یا خیر. 
 آیا آنها در انتظارند که حوادث اخیر تهران 
سمت و سوی خود را نشان دهد که به این نتیجه 

برسند که فشار را بر ایران بیافزایند یا خیر؟
 دو مساله در این زمینه و در ارتباط با روابط ایران با 
اروپا و آمریکا مطرح است. یکی مساله برنامه هسته ای 
است و دیگری  روابطه ایران و روسیه است. آنها این 
دو مساله را در نظر می گیرند و با توجه به تحولات 
داخلی ایران به تهران فشار خواهند آورد تا تهران هم 
از سیاست های خود در نزدیکی با روسیه دست بردارد 
و هم ایران تا حدودی شرایط آنها را در قضیه برجام 

بپذیرد. 
 آیا ممکن است برخی از طرفین مذاکرات 
برجام به هرعلت به دنبال عدم احیای مجدد 

توافق هسته ای باشند؟
 هم غربی ها هم روس ها به دنبال منافع خود هستند.  
اروپا، آمریکا و روسیه نه به ایران نه به مردم ایران   
علاقه ای ندارند. روس ها علاقه مند هستند ایران به 
مساله غربی ها مبدل شود و روسیه از دیدگاه غرب 
خارج شود. از سوی دیگر غربی ها هم علاقه مندند که 
آنقدر به ایران فشار آورند که تهران برنامه هسته ای خود 
را کنار گذاشته و آنچه مورد ادعای آنها در ارتباط با 
ارسال کمک ایران به روسیه از نظر نظامی است از سوی 
ایران مورد بازبینی قرار گیرد. طبیعتا روس ها علاقه مند 
نیستند توافقی بین ایران و غرب منعقد شود و از سوی 
دیگر غربی ها نیز علاقه دارند روابط ایران و روسیه بیش 

از این قدرتمند نشود. 
 رویکرد تهران در شرایط فعلی که از سویی 
روابط روسیه و تهران  در حال گسترش است و از 
سوی دیگر می تواند در ارتباط با  پرونده هسته ای 

با غرب توافق کند؛ باید چگونه باشد؟
 طبیعی است هر نوع روابط ایران با روسیه در شرایط 
فعلی از سوی غربی ها مثبت تلقی نشود. از این رو 
مطلوب است که ایران در جنگ اروپا با روسیه همانند 
بسیاری از مواقع بی طرف باشد. در حال حاضر بی طرفی 
به نفع تهران است چون ممکن است وارد مسائلی شود 
که نفعی در آن ندارد. ایران باید منافع خود را در نظر 

بگیرد 
 تحریم هایی از سوی اروپایی ها علیه ایران 
وضع شده است. این تحریم ها تا چه میزان 

می تواند بر احیای برجام تاثیر منفی بگذارد؟
 این تحریم ها در چارچوب برجام و توافق وین 
نیست و اگر برجام هم احیا شود، مشخص نیست که 
تحریم های اخیر برداشته خواهد شد یا نه. تحریم های 
اروپایی در هر صورت آثار بین المللی دارد و مناسبات 
ایران را با سایر کشورهای دیگر حتی چین و روسیه 

تحت تاثیر قرار می دهد. 

سید مصطفی هاشمی طبا در گفت وگو با »آرمان ملی«:

جلب  اعتماد  عمومی  باید  به  طور   واقعی صورت گیرد
  باید شرایط برای گفت وگو با مردم و جریاناتی که نسبت به شرایط فعلی، عملکردها و رویکردها انتقادات و اعتراضاتی دارند فراهم شود

  گفت وگو این نیست که همه صرفا با هم به خوش و بش بپردازند بلکه گفت وگو در این است که مسائل به طور جدی مطرح شود

 
    دلیل ضعف

  نهادهای مدنی 
چیست 

    
  گفت وگو

  در هر شرایطی 
خوب است

گفت وگو راهکار بهبود شرایط کشور است. نماینده مردم تهران 
در مجلس گفت: گفت وگو در هر شرایطی خوب است. البته نه 
اینکه ما در یک شرایطی که یک مساله ای به وجود آمد بحث 
گفت وگو را مطرح کنیم و بعد فراموش کنیم، این اتفاق خیلی 
مناسب نیست. حجت الاسلام سیدرضا تقوی گفت: در خصوص 
مساله گفت وگو که این روزها به دنبال اعتراضات و اغتشاشات 
اخیر گرم شده است، به نظر من اصل این فکر و ایده فکر خوبی 
است، اصلا گفت وگو در هر شرایطی خوب است. البته نه اینکه ما 
در یک شرایطی که یک مساله ای به وجود آمد بحث گفت وگو را 
مطرح کنیم و بعد فراموش کنیم، این اتفاق خیلی مناسب نیست. 

نهادهای فرهنگی چه نقشی در ایجاد فرهنگ گفت وگو 
دارند. فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اگر به شکل مطلق 
نگوییم، جامعه ما جامعه ای است که نهادهای نمایندگی 
در آن ضعیف بوده و این ضعف دلایل تاریخی و ساختاری 
دارد. مهم ترین پیش نیاز گفت وگو ایجاد یا تقویت نهادهای 
نمایندگی است. امر مهمی که در سال های اخیر در جهت 
عکس آن حرکت کردیم. علی باقری اظهار داشت: چرا 
نهادهای نمایندگی موجود، نقش و جایگاه اجتماعی خود 
را از داست داده است؟ به دلیل اینکه، نهادهای نمایندگی 

نتوانستند دستاوردی برای گفت وگو داشته باشند.  

عملکرد صداوسیما سبب انتقادات زیادی شده است تا جایی که 
روز گذشته رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: تأسیس 
دانشگاه صداوسیما برای دستیابی به رسانه ای بود که بتواند در 
رساندن پیام دین نقش ایفا کند، پس باید در گزینش دانشجویان و 
استادان دقت شود تا با ورود عناصری که انگیزه های صحیح دارند، 
بتوان سطح کار را ارتقا بخشید. سیدهاشم حسینی بوشهری یادآور 
شد: رسانه اعم از گفتاری، دیداری و شنیداری، می تواند سبب رشد 
و تعالی جامعه شود. بنابراین تنها افرادی باید به دانشگاه صداوسیما 
راه یابند که هدف آن ها ارتقای سطح فرهنگ و فکر جامعه باشد و 

با داشتن سلامت نفس، از استعداد و ذوق لازم نیز بهره مند باشند.
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  هشدار 
 حسینی بوشهری 

به صداوسیما


